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ENS MOU ANDORRA, ENS MOUS TU. VOLEM ESCOLTAR-TE.
22.00 h · La Massana
Reunió de poble de la Massana 
a la Sala La Closeta (Comú).

ACTES D’AVUI

DIJOUS, 26 DE FEBRER DE 2015

20.00 h · Sant Julià de Lòria
Reunió de poble de Sant Julià de 
Lòria, a l'Auditori Claror del Centre 
Cultural i de Congressos Lauredià.

SEGURETAT SOCIAL

SDP insisteix que no apujarà 
les cotitzacions de la CASS
Els caps de llista de la candidatu-
ra nacional de Socialdemocràcia 
i Progrés (SDP), Víctor Naudi 
i Sílvia Bonet, van reiterar ahir 
davant de l’edifici de la Caixa 
Andorrana de Seguretat Social 
(CASS) que no volen augmentar 
les cotitzacions de la CASS. 

Per assegurar les pensions 
de jubilació, Bonet va dir que 
hi ha un fons de reserva de mil 
milions d’euros i que, per tant, 
“ara tenim prou capital i no cal 
augmentar les cotitzacions de la 
branca de jubilació”. Per SDP, la 
solució està a “apujar el nombre 
d’assalariats i augmentar el salari 
mínim”, ja que com més massa 
salarial hi hagi més cotitzacions 
a la CASS. I per aconseguir més 
treballadors, SDP argumenta 
que el primer és el redreçament 
econòmic. 

Una altra mesura que clama 
SDP és “recuperar certs drets 
perduts en la reforma de la llei de 
la CASS del 2014”. SDP vol que 
el període de carència de les bai-
xes laborals torni a 25 dies i no a 
partir de tres mesos com passarà 
a partir de l’1 de març.

Més propostes són “replante-
jar el càlcul de les prestacions per 
invalidesa”, amb la possibilitat 
que el pensionista cobri segons 
els punts de la CASS acumulats 
durant la seva vida laboral o se-
gons el sou dels últims dotze 
mesos. “Que pugui triar el que li 
sigui més beneficiós”, va subrat-
llar la candidata. Bonet també va 

afegir que els que cobren pensi-
ons de solidaritat han de tenir “el 
cent per cent de cobertura en les 
prestacions de la CASS”.

MESURES PER ALS AUTÒNOMS
Bonet també va explicar mesures 
per afavorir els autònoms: “Apli-
car als treballadors per compte 
propi una cotització en funció 
del seu sou real i no del salari 
mitjà com passa actualment”, va 
argumentar la candidata, que va 
ser titular de la cartera de Salut 
durant el mandat de Jaume Bar-
tumeu.

“El salari mitjà se situa a l’en-
torn dels 2.000 euros i molts 
autònoms no els guanyen”, van 
recordar els dos candidats so-
cialdemòcrates. “És un greuge 
comparatiu amb els assalariats, 
que cotitzem segons el sou. Amb 
la declaració de l’IRPF serà fàcil 

saber què guanya cada autònom 
per aplicar-li una cotització equi-
tativa”, va reiterar Bonet.

VISITA ALS AGENTS PENITENCIARIS
Dins de la ronda de visites al 
personal de l’administració i, 
en concret, als cossos especials, 
Víctor Naudi i Sílvia Bonet van 
reunir-se ahir amb el personal 
del Centre Penitenciari de la Co-
mella per conèixer la seva situa-
ció i les seves inquietuds. 

Els agents que treballen a la 
presó tenen una reglamentació 
específica però, a més a més, 
SDP defensa la reforma de la 
Llei de la funció pública partint 
dels 33 acords aconseguits pel 
Govern de Bartumeu l’any 2010 
i que el Govern de DA no ha tin-
gut en compte.
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Víctor Naudi i Sílvia Bonet, ahir davant de la CASS. 
                                                                                                                                             // E. J.

CULTURA

El Consell Nacional de les 
Cultures, proposta de Junts
El número dos de la llista par-
roquial de Sant Julià de Lò-
ria de PS+Verds+Iniciativa 
Ciutadana+Independents, Pere 
Guiu, es va reunir amb els repre-
sentants de les associacions cul-
turals de la parròquia al Centre 
Cultural Lauredià per exposar 
les propostes de la seva candi-
datura en temes culturals.

Guiu va estar acompanyat 
de la resta de membres de la 
candidatura parroquial com 
són Àlex Alís, Lluís Vivé i Maria 
Carme Sánchez. El que va voler 
transmetre el número dos de la 
parroquial va ser la voluntat de 
Junts de canviar la parròquia en 
temes culturals i que les associ-
acions els facin d’altaveu de les 
seves idees.

Pere Guiu va assegurar que 
“estem aquí amb les entitats cul-
turals de Sant Julià per explicar 
que és necessari que vegin que 
tots som portadors d’una llarga 
història cultural molt rica que 

ha creat un batibull d’identitats”. 
D’aquesta manera, pel número 
dos de la parroquial laurediana 
la cultura és “la que fa que tin-
guem identitats i això determina 
la visió del nostre propi món”.

El concepte d’identitat és 
l’aportació que des de Junts van 
voler transmetre als represen-
tants de les associacions cultu-
rals amb qui es van reunir i la 
voluntat de defensar aquesta 
identitat cultural andorrana, a 
més de fomentar-la.

Una de les propostes en ma-
tèria de cultura que Guiu va po-
der compartir amb els assistents 
va ser la intenció de la coalició 
d’esquerres de crear un consell 
nacional de la cultura i les arts. 
“Aquest consell determinarà els 
eixos prioritaris per poder esta-
blir les ajudes i les subvencions 
en matèria cultural”, va assegu-
rar Pere Guiu.
Redacció // Sant Julià de Lòria
@mes_andorra 

Guiu reunit amb els representants culturals lauredians.
  // MÉS

El cap de la llista territorial de 
Liberals d’Andorra+Unió Laure-
diana, Josep Majoral, ha defensat 
que els comuns són institucions 
reconegudes per la Constitució i 
han de tenir delimitades les seves 
competències i els recursos ne-
cessaris per prestar els serveis. En 
aquest sentit, ha carregat contra la 

congelació de les transferències 
que ha fet el Govern actual i ha 
reclamat una taula de debat amb 
el Consell General, el Govern i 
els comuns per definir les com-
petències i evitar duplicitats. “El 
Govern actual ha volgut d’alguna 
manera acabar amb els comuns 
escanyant-los  des del punt de vis-

ta financer i ho ha intentat passant 
per la porta del darrere”, ha mani-
festat Majoral. A més, i pel que fa 
referència a la parròquia, ha afegit 
que només per al Comú lauredià 
la congelació de les transferències 
ha suposat 4 milions d’euros de 
menys en tres anys i això “té un 
impacte molt gran en les seves ar-

ques”. Preguntat per si creu que hi 
ha hagut manca de diàleg, Majoral 
ha respost que “això és una evi-
dència”. I ha anat més enllà en dir 
que “bona mostra de les formes 
que han tingut és que un ministre 
de la talla del senyor Riberaygua 
va saltar per aquesta qüestió, i tot 
perquè el senyor Martí no volia 
anar a proposar als comuns el 
que ell mateix no hauria acceptat 
quan era cònsol major d’Escaldes-
Engordany”. Sobre l’agència tribu-
tària que els comuns volen crear, 
Majoral ha indicat que “és una 

mostra més de la desconfiança 
que aquest Govern ha generat”.
Redacció // Andorra la Vella
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LIBERALS D’ANDORRA DE SANT JULIÀ DE LÒRIA

Majoral reclama més dignitat 
en les transferències als comuns

Josep Majoral.
  // LIBERALS


